
Slovo kazatele úvodem 
Milí sourozenci v Kristu, 

začínáme, z Boží milosti, další školní a pracovní rok. 

Jistě je mnoho důvodů k vděčnosti za minulý rok a 

prázdniny. Bylo tam mnoho nejrůznějších projevů 

Boží milosti. Směli jsme nejen v započaté službě po-

kračovat, ale také jsme mohli vidět i nové projekty  

a různé projevy obdarování našich bratrů a sester. 

Připomeňme naše stanice: V Mělníku pokračovala 

skupinka i přes to, že loni byli tři účastníci odvoláni 

do nebeského domova. Při setkáních se objevovali ta-

ké hosté. V Neveklově pokračovala služba manželů 

Trávníčkových a podařilo se navázat několik nových 

kontaktů. Po dokončení výstavby fary se významně 

pokročilo na rekonstrukci modlitebny. V Kralupech 

nad Vltavou pokračovala nejen nedělní shromáždění, 

ale také scházení skupinek v týdnu. Pomalu se pod 

vedením kazatele Radka Novotného a misijního pra-

covníka Jeffa Griffitha vytváří a sjednocuje skupina, 

která se zaměřuje na perspektivní výhled této stanice. 

Zájem vzbudila nabídka Odboru Rady CB pro zaklá-

dání a revitalizaci sborů. Nabídka se skrývá pod náz-

vem M4! Jedná se o programové zaměření na vznik 

nového sboru podle způsobu, který se osvědčil v Nor-

sku a dalších zemích. Skupina členů z Kralup se bude 

pod vedením kazatele Tomáše Grulicha a dalších lek-

torů vzdělávat a připravovat na rozvoj stanice v Kra-

lupech. Naše staršovstvo si nedává žádné termíny, ale 

nechce zapomenout na to, co patří k dlouholeté služ-

bě a práci Církve bratrské. Mezi dobrými důrazy je 

také skutečnost, že chceme stanice vidět jako poten-

ciální nové místní církve = sbory! Tím nechceme po-

vědět, že v nejbližší době vznikne v Kralupech sbor. 

Přesto bychom to tomuto městu ze srdce přáli a vidí-

me tam velké misijní možnosti. Staršovstvo se tomu-

to projektu nyní věnuje a nedávno mělo ve svém jed-

nání Tomáše Grulicha, který v několika sborech po-

máhá rozjíždět projekt M4!  

V sídle sboru, v Soukenické, jsme si uvědomili, 

že naše misijní a zvláště evangelizační zaměření ne-

odpovídá našim Pánem Bohem darovaným možnos-

tem. Jako staršovstvo jsme z toho začali činit pokání 

a od prosince se scházíme každý měsíc k modlitbám 

a vyhlašujeme postní dny. Rádi jsme se připojili 

k Noci kostelů, která je akcí pro naše spoluobčany 

v Praze a potom ke Dnům víry. Byli jsme vděčni za 

rozšíření kontaktů a za to, že přišla celá řada lidí, kte-

ří touží po Kristu a po jeho pomoci. Byli jsme trochu 

zaskočeni, že poměrně málo členů našeho sboru vyu-

žilo možnost se na akcích podílet, zapojit se, nebo 

podepřít tyto akce svou účastí. Tím více děkujeme 

všem, kteří jakýmkoli způsobem pomohli dobrému 

průběhu.  

Jsme vděční za pěkný tábor dorostu, který pro-

běhl v červenci a za zdařilou sborovou dovolenou ve 

Zderaze u Proseče. Bylo možné přijmout celu řadu 

duchovních podnětů, seznámit se s novými lidmi a 

více poznat i „staré známé“. Měli jsme tam i hodně 

dětí, pro které byly každý den připraveny programy. 

Mimořádným zážitkem byl křest Michaely Dolak a 

Simony Suškové na místním koupališti před hotelem. 

Měli jsme velkou radost z přijetí křtu a ze svědectví 

obou sester.  

V létě také proběhly tři svatby a manželskou 

smlouvu v nich uzavřeli Simona a Petr Suškovi, Petra 

a Ladislav Veselých a Eliška a Kryštof Vernerovi. 

Všem vyprošujeme Boží požehnání pro společný ži-

vot v rodině a službu ostatním. 

Velmi Vás všechny prosíme, abyste pamatovali 

ve svých modlitbách na všechny akce a služby naše-

ho sboru v novém školním roce. Jen z Boží milosti 

může naše práce přinášet ovoce. Letní prázdniny jsou 

za námi a doufejme, že mnozí načerpali nové fyzické 

a duševní síly i duchovní požehnání. Nemusíme po-

chybovat o Boží lásce a ochotě žehnat i naší nedo-

konalé službě. Nezapomínejme také na nemocné, kte-

rých máme v našem sboru celou řadu.  

S přáním Božího pokoje a požehnání 

   Pavel Černý   

 

Ohlédnutí za prázdninami 

- Tábor dorostu 
Ve dnech 1. -11. 7. 2015 se uskutečnil tradiční tábor 

našeho dorostu. Tento rok jsme byli na novém tábo-

řišti v blízkosti Černošína v západních Čechách. 

 Tábora se zúčastnilo 18 dětí a 8 vedoucích. Tento 

rok jsme se tematicky přesunuli do staré Číny, což 

byla civilizace vyspělá jak kulturně, tak ekonomicky, 

technicky a v mnoha dalších ohledech. V rámci dopo-

ledních duchovních programů jsme pak od Radka 

Novotného slyšeli zajímavosti o duchovních prou-

dech v Číně. Centrálním podkladem z Bible byla kni-

ha Kazatel, která klade velký důraz na moudrost, stej-

ně, jako staří Číňané. Kromě duchovních programů 

byly v náplni tábora hry, povídání po skupinkách, pu-

ťák, noční hlídky, přepad a mnoho dalšího. Prosíme o 

modlitby k přípravě dalšího tábora, který nás čeká za-

se příští rok.                            Petr (Peki) Němeček 
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Ohlédnutí za prázdninami 

- Akce mládeže 
Ač poslední dobou není naše mládež příliš početná, 

našlo se v létě 6 mládežníků, kteří se zúčastnili mlá-

dežnické akce, která se konala v obci Klokočov u 

Sečské přehrady. Akce se konala začátkem srpna 

2015. Spali jsme v blízkosti včelích úlů pod širým 

nebem, chodili jsme na výlety, koupat se a někteří se 

pak v neděli zúčastnili místního shromáždění. 

 Petr Němeček 

 

Fotoohlédnutí za prázdninami 

- Svatby 
 

 
 

Eliška a Kryštof Vernerovi 
 

 
 

Petra a Ladislav Veselých 
 

... a fotografii z další svatby najdete v příštím čísle. 

 

Ohlédnutí za prázdninami 

- Camp Ambassadors 
Kemp proběhl od 11. do 18. července v areálu Chvoj-

kovský mlýn u Rakovníka. Účastnilo se ho 51 dětí 

z celé České republiky z křesťanských i sekulárních 

rodin. Na kempu bylo 11 vedoucích (většina z nich 

jsou vedoucí našich týmů během roku). Mezi vedou-

cími byli také lidé z našeho sboru – Honza (hlavní 

vedoucí) a Sandra Němečkovi, Marek Štěpán (hlavní 

trenér), David Liguš (zdravotník) a Martin Molnár 

(technik). Týden kempu byl plný fotbalových trénin-

ků, zápasů a her. Na kempu byla nejlepší atmosféra 

mezi dětmi za mnoho posledních let.  

Kemp byl protkán duchovními programy a za-

myšleními. Hned ráno děti shlédly fotbalovou scénku 

s křesťanskou pointou hranou trenéry. Každý den po 

obědě následoval rozhovor s trenérem s možností sdí-

let svědectví a další trenér měl zamyšlení nad jednou 

z lidských emocí, což mělo vždy vlastní pointu, ale i 

pokračování ve večerním programu, ve kterém jsme 

vždy probírali jednu biblickou postavu, která zažila 

danou emoci. Hlavním večerem byl čtvrtek, kdy měl 

Honza program o Zacheovi, který byl překvapený 

z toho, že ho Ježíš oslovil. Pointou programu bylo, že 

i děti mohou udělat svůj krok ke Kristu a také „vylézt 

na strom“ – udělat svůj krok víry. Pět z nich na výzvu 

reagovalo, což vyjádřili v osobním rozhovoru s trené-

rem. Honza osobně měl možnost mluvit s jedním klu-

kem z křesťanské rodiny, který se rozhodl ke křtu.  

Jsme vděčni Pánu Bohu, že na místě působil i 

skrze nás. Kemp měl i svou stinnou stránku a to byly 

tři zlomeniny (dvě ruce a jedna noha) – všechny už 

jsou touto dobou uzdraveny. Modlíme se za ty, kdo 

prožily něco duchovního, aby v nich Pán Bůh i nadá-

le pracoval. Budeme vděčni i za Vaše modlitby.  

Honza Němeček ml. 
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Fotohlédnutí za prázdninami 

- Sborová dovolená 
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Ohlédnutí za kazatelskou pastorálkou 
V pondělí 21. září se do Milov na Vysočině sjeli ka-

zatelé Církve bratrské spolu se svými manželkami 

k tradiční pastorální konferenci. Letošní ročník byl 

zaměřen na téma: “Výšiny a hlubiny kazatelské 

služby”. Třídenní program, který tentokrát sestavili 

kazatelé západočeského seniorátu, zahrnoval témata 

praktického vyučování, seminářů a několika předná-

šek.  

Čtyři základní vstupy připravil bratr kazatel Mi-

rosław Kulec ze sboru v Hrádku (Těšínsko). 
 

SEMINÁŘE: 

Sbor, kde se dobře dýchá 

Draci ve sboru 

Méněcennost 

Aby naše děti neskončily ve světě 

Snižování nadváhy a její duchovní souvislosti 

Autorita kazatele 

Co jsem četl (sdílení) 
 

 Výšiny kazatelské služby, kaz. Pavel Hošek 

 Jak se vyrovnat s kritikou a pomluvami (bratr ka-

zatel Zdeněk Šplíchal) 

 Žena kazatele – úděl, nebo profese? ( sestra 

Gražyna Kaletová) 
 

Závěrečné slovo přednesl předseda Rady CB bratr 

Daniel Fajfr. 

 

 
 

 
 

Podle www.cb.cz 

Modlitby za domov 2015 
Ve dnech od 27. do 28. října 2015 se bude v Praze 

v rámci oslav vzniku samostatného československého 

státu konat devátý ročník ekumenického setkání lidí 

dobré vůle Modlitba za domov. Mottem letošní Mod-

litby za domov je "Buďme tvůrci pokoje". Modlitba 

za domov 2015 nabídne pestrý kulturní a duchovní 

program pro děti i dospělé, jenž se bude odehrávat na 

třech místech v Praze. 

Připojte se k Modlitbě za domov i Vy 
Výzva Ekumenická Rady Církví v ČR,  30.09.2015 

„Neboť kde jsou dva nebo tři shromážděni ve jménu 

mém, tam jsem já uprostřed nich.“ 

Připravované akce: 

 Koncert Hany a Petra Ulrychových a skupiny 
Javory v komponovaném pořadu se zajímavými 

hosty - přímý přenos ČT 2 28. října od 15 hodin 

v kostele Nejsvětějšího srdce Páně na Náměstí Ji-

řího z Poděbrad v Praze 3. V pořadu vystoupí sou-

rozenecká dvojice a také řada zajímavých hos-tů, 

mezi nimiž jsou i ministr obrany Martin Strop-

nický, Barbora Hrzánová, Roman Joch, Pavel Ho-

šek, Michael Kocáb a Jaroslav Max Kašparů.  Po-

řad bude živě přenášet Česká televize na ČT2. 

 Kulturně-duchovní festival pro celou rodinu 
28. října od 9:30 do 13:30 hodin v Komunitním 

centru Matky Terezy - U Modré školy 2337 - Pra-

ha 11 - Háje. Pro školní děti bude na festivalu při-

pravena komedie TRAPAS NEPŘEŽIJU! aneb 

TEN ŘÍZEK NEZVEDEJ., ve které hrají, zpívají a 

tančí Michaela Dolinová - moderátorka a herečka, 

a Ladislav Ondřej. V komedii přichází Karel Lou-

da do nové školy v novém městě. Bojí se nového 

kolektivu, nových učitelů, sousedů a HOLEK!  

Trapas by nepřežil! V představení děti uvidí, jaké 

chyby dělá  při představování,  v autě,  ve škole, 

v kině, na rautu a v kontaktu s holkama. Předškol-

ní i školní děti se budou moci zapojit také do her a 

dílen s Mistrem Janem Husem, kde je čekají kví-

zy, úkoly a výtvarné aktivity. V rámci festivalu 

vystoupí česká folková skupina se zaměřením na 

irské lidové balady, písně a instrumentální skladby 

ASONANCE. 

 Otevřená konference na téma „Mít pevnou půdu 

pod nohama“ 27. října od 13:00 do 17:30 v sále 

Kardinála Berana v Arcibiskupském paláci na 

Hradčanském náměstí v Praze 1 

Další výzvy: 

- Přijměte inspiraci a věnujte chvíli k osobním a 

rodinným modlitbám za naši vlast. 

- Uspořádejte modlitební setkání s přímluvnými 

modlitbami ve svém sboru, kostele, modlitebně 

nebo domově.   

- Držte s námi modlitební stráž dne 28. října od 

8.00 do 20.00.  

Podle www stránek Ekumenické rady církví 

http://srdcepane.cz/
http://www.kcmt.cz/
http://www.kcmt.cz/
http://www.ekumenickarada.cz/img-content/files/MZD/MZD%202015/TRAPAS%20Plak%C3%A1t%20velk%C3%BD.jpg
http://www.ekumenickarada.cz/img-content/files/MZD/MZD%202015/TRAPAS%20Plak%C3%A1t%20velk%C3%BD.jpg
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Ohlédnutí za konferencí CB 

15. -16.5.2015 
V měsíci květnu proběhla v našem sboru výroční 

konference Církve bratrské. Znovu děkujeme všem, 

kteří pomohli zvládnout akci se dvěma sty delegáty a 

pomohli s organizací, občerstvením a ubytováním. 

Nechci opakovat obecné věci, které se opakují při 

každé konferenci. Proto se zaměřuji jen na několik 

bodů, které byly pro tuto konferenci typické.  

1) Tématem konference byla komunikace. Hovořilo 

se nejen o komunikaci s naším okolím, ale i o komu-

nikaci mezi námi. V rozhovoru se ukázalo, že komu-

nikace poměrně dost vázla mezi Radou a sbory a me-

zi Radou a některými kazateli, vikáři a dalšími 

pracovníky. Nepamatuji, že by na adresu Rady zazně-

lo tolik kritických poznámek právě v oblasti komuni-

kace. Ukázalo se, že mnohá rozhodnutí se nedají dě-

lat administrativně, ale je třeba se osobně setkávat a 

věci společně projednat a také se za ně i modlit. Ko-

munikaci nevyřeší sebelepší směrnice a oběžníky. 

Komunikace je o bratrství a duchovní spolupráci. 

2) Jedním z důležitých bodů bylo projednání několika 

částí připravovaného nového Řádu CB. Také zde se 

ukázalo, že v některých bodech je pohled delegátů ji-

ný, než to, co předložila Komise pro Řád. Naše star-

šovstvo předložilo některé faktické poznámky a  

návrhy na změny předložené verze Řádu. Byli jsme 

rádi, že tyto návrhy byly přijaty. Komise je vzala 

vážně a delegáti je podpořili svými hlasy. Jednou z 

těchto změn bylo postavení tajemníka Rady. Rada si 

přála, aby nový tajemník nebyl členem Rady, ale byl 

jen přísedícím výkonným úředníkem. Ukázalo se, že 

církev nechce na jednání Rady jakéhosi „super-

úředníka“ bez mandátu církve. Hlasováním delegáti 

podpořili náš návrh, aby tajemník Rady zůstal řádně 

voleným členem Rady a měl tak za sebou hlasy těch, 

kteří ho zvolí a také byl zavázán slibem, který členo-

vé Rady na počátku volebního období skládají. 

3) Bolavou kapitolou byly zmínky o rozpadech man-

želství některých kazatelů a pracovníků církve. To 

nás vedlo k pokání a snaze více pečovat o svá man-

želství a rodiny. Je jasné, že dnešní doba nepřeje ro-

dinnému životu a že jsou zde různé nástrahy. Na dru-

hé různé nástrahy a pokušení zde byly vždycky.  

4) Delší rozhovor se týkal otázky obsazení místa ta-

jemníka odboru pro manželství a rodinu. Nedobrali 

jsme se výsledku, ale Rada byla pověřena, aby tuto 

otázku dále řešila.  

5) Trochu rozpačitým dojmem působil návrh Rady na 

nové logo CB. Udivilo nás, že nebylo dáno jasné za-

dání, které by naznačilo charakteristiku a zakotvení 

církve. Byly předloženy dva návrhy, které vzešly ze 

soutěže. Rada z nich vybrala dva návrhy a chtěla, aby 

Konference rozhodla. Ani jeden z návrhů nezaujal 

tak, aby jednoznačně přesvědčil. Z tohoto důvodu 

konference rozhodla, abychom zůstali u stávajícího 

loga, které před lety vytvořila sestra Eva Hanušová 

z žižkovského sboru a které bylo přijato jak českou, 

tak slovenskou částí církve. 

6) Výrazným bodem bylo večerní konferenční shro-

máždění s naším sborem, při kterém kterém proběhla 

ordinace čtyř kazatelů a jednomu kazateli byla uděle-

na volitelnost pro sbory CB.   

Přes různá typická neporozumění a nejasné dis-

kuse byla konference užitečným setkáním pracovníků 

všech sborů, výměnou zkušeností, navázáním nových 

přátelství a povzbuzujícím společenstvím. I přes od-

lišné pohledy se ukázalo, že patříme k sobě, že máme 

společné důležité poslání a toužíme vyvýšit Krista 

v době, ve které žijeme. 

    Pavel Černý   

 

Konference CB 2015 byla mojí první konferencí 

v Církvi bratrské, kterou jsem jako delegát absolvo-

val. Byl jsem mile překvapen její příjemnou atmos-

férou. Povzbuzující bylo také téma vyučování o ko-

munikaci. To je oblast, ve které se jistě všichni máme 

stále co učit. Nezáleží totiž jen na vědomostech, ale 

také stejnou měrou na postojích srdce. Naše lidská a 

duchovní vyzrálost nakonec určuje kvalitu komunika-

ce stejně, jako nabyté vědomosti o tom, jak nejlépe 

komunikovat. 

Úvodní kázání Davida Beni: „Komunikující 

Bůh“, nás vedlo k zamyšlení nad tím, jak komunikuje 

Bůh s člověkem. Někdy Bůh mlčí – to když se mu 

nedostává naší učednické pozornosti. Jindy mluví 

velmi potichu – to, když se jeho slovu učíme osobně 

věřit a následovat ho. A někdy si používá malé a ne-

zkušené, aby jejich ústy napomenul velké a zkušené. 

V paralelních workshopech jsme mohli vyslech-

nout přednášky o komunikaci mezi kazatelem a star-

šovstvem, staršovstvem a sborem a Radou a církví. 

Promluva Davida Nováka připomněla vedení 

sborů, důležitost předávání informací všemi dostup-

nými možnostmi a prostředky a s ohledem na způsob 

komunikace různých věkových skupin adresátů. 

Půvabnou korunou konference bylo slavnostní 

shromáždění s ordinací nových kazatelů. Ordinováni 

byli: Matúš Kušnír, Petr Šedý, Jakub Vrtaňa, Jiří Va-

leš. Zajímavé bylo věkové rozložení navržených k or-

dinaci: Mezi nejmladším (ročník 1985) a nejstarším 

(ročník 1949) je věkový rozdíl 36 let. Obojí věk je 

velkým povzbuzením, neboť ukazuje, že Pán si po-

užívá ke službě ochotné lidi všech věkových kate-

gorií (… a dokonce i v šedinách ovoce ponesou). 

Kéž nám Pán dá moudrost v komunikaci a ve všech 

oblastech našich životů v nadcházejícím (pracovním) 

roce. 

Tomáš Trávníček 

 

 

 

Zápisky z Výroční konference  
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Na letošní Výroční konferenci jsme zažili doslova 

smršť výborných kázání a promluv. Téma letošní 

konference byla komunikace. Hned v úvodu zaznělo 

slovo o komunikujícím Bohu. Komunikace je Boží 

přirozenost. Na pobožnost navázaly semináře o ko-

munikaci: kazatel – staršovstvo, Rada CB – církev, 

staršovstvo – sbor. Největší zájem a poprask přišel na 

prvním semináři Rada – církev. Nebyl jsem tam pří-

tomný, popravdě, mě to ani moc nemrzí. Nejsem lo-

vec senzací. Přesto obdivuji statečnost a ochotu rad-

ních se vystavit osočování a obviňování, na která 

s trpělivostí hledají odpovědi. S pokorou přiznávali i 

své selhání a chyby v komunikaci.  

Vybrané téma konference se jeví skutečně aktu-

ální. Páteční večer byl věnován bohoslužbě, na které 

na mě velmi zapůsobilo slovo od Michala Žemličky – 

Jak si lépe porozumět. Podstata problému neporozu-

mění mezi lidmi vychází z naší hříšnosti a odlouče-

nosti od Boha. „Jak si můžeme porozumět, když ne-

chceme přijmout jinakost druhého člověka? Stavíme-

li vlastní (pochopení) pravdy nad druhého, může být 

zatím skryta obyčejná pýcha. Základem dobrých 

vztahů a tudíž i dobré komunikace a porozumění je 

pokora.“ Asi se neshodneme ve všem, ale můžeme 

mít „Kristovo smýšlení“ (Fp 2). „Pokud jej budeme 

mít, nemusí dojít ke vzájemné shodě, ale vždy může 

dojít ke vzájemnému respektu, porozumění, prostému 

soupeřivosti, zášti, zákeřnosti a povýšenosti.“    

Velice podnětné bylo také slovo bratra předsedy 

Rady CB Daniele Fajfra, které bylo introspekcí do 

kazatelova nitra, jeho zápasů a myšlenkových pocho-

dů. „Jsou dvě věci, které chrání kazatelovu službu 

před zkázou: Boží milost a ostny. Ostny nás uzemňují 

a pokořují, milost nás pozvedá a povzbuzuje.“ Připo-

mněl z knihy „Zraněný ranhojič“ od H. J. Nouwena 

úvodní pasáž: „Po všech pokusech o vylíčení obtížné 

situace současného člověka se ukáže jako nejdůleži-

tější vylíčení obtížné situace samotného duchovního, 

neboť je povolán k tomu, aby poznal utrpení své do-

by ve svém vlastním srdci a učinil toto poznání vý-

chodiskem své služby. Bez hlubšího porozumění způ-

sobům, jimiž duchovní může učinit ze svých ran 

zdroj uzdravení, tedy nelze o službě vůbec hovořit.“  

Na závěr jeho slova jsme byli vyzváni k horlivosti a 

k zbožnému životu dle 1Pt 4,7–11. 

Osobně pro mě jeden z nejsilnějších okamžiků 

nebyl přímo z konferenčního jednání, ale u nás doma 

v páteční večer. Přijeli dva hosté z brněnského sboru 

z Kounicové, kteří využili naší nabídky k noclehu. By-

lo o čem si povídat až do velmi pozdních hodin. Je 

milé stále nacházet v církvi nové a nové přátele. To 

mi připomíná tak trochu naši budoucnost v nebi – ko-

lik tam nalezneme nových přátel a jak dlouho nám 

bude trvat, než se se všemi poznáme a vzájemně si 

porozumíme? 

Radislav Novotný 

Unesení Konference Církve bratrské 

 Zpráva tajemníka Rady CB vypracovaná br. Pe-

trem Grulichem byla Konferencí CB schválena. 

 Zpráva ekonoma Rady CB s. Lydie Boszczykové 

o hospodaření CB byla Konferencí schválena. 

 Konference bere na vědomí postup Rady CB oh-

ledně zřízení nadačního fondu Církve bratrské 

dle usnesení č. 1 z mimořádné Konference CB 

v roce 2013.  

 Konference pro roky 2015 a 2016 nemění stáva-

jící model činnosti stavebního fondu. 

 Konference schválila ordinaci bratrů Josefa Hor-

ského, Matúše Kušníra, Petra Šedého a Jakuba 

Vrtani. Konference udělila kazateli Jiřímu Vale-

šovi volitelnost za kazatele v Církvi bratrské.  

Konferenční návrhy Komise pro řád 

 Byl přijat návrh Komise pro Řád ve znění po-

změňovacího návrhu, který předložilo staršovstvo 

Sboru Církve bratrské v Praze 1 (Soukenická 15). 

Konference CB nemá námitek vůči tomu, aby ja-

ko pracovní podklad určený k dopracování nové-

ho Řádu byl použit text předložený Komisí pro 

Řád dne 26. 3. 2015. – verze 3. 3. Komise pro 

Řád CB bude pracovat ve stejném režimu jako 

dosud s tím, že všechny doručené návrhy na 

změnu Řádu zveřejní.   

 

Konferenční návrhy  

 Byl přijat návrh č. 1. v původním znění. Konfe-

rence Církve bratrské ustavuje Komisi pro volbu 

Rady ve složení: předseda Milan Let a členové 

kaz. Martin Legát, kaz. Bronislav Kaleta, kaz. 

Martin Tabačan, Ondřej Pavlíček a pověřuje jí 

přípravou a uspořádáním předstihové volby 

(2016) i volby zbývajících členů Rady (2017). 

 Byl přijat návrh č. 2. ve znění pozměňovacího 

návrhu č. 2.1. Komise pro volbu Rady připraví 

dvě varianty pro uspořádání předstihové volby. 

1. varianta vychází koncepce volby podle stáva-

jícího platného Řádu CB (tajemník je volen 

Konferencí a je řádným členem Rady). 

2. varianta vychází z koncepce předložené Komi-

sí pro Řád. 

 Byl přijat návrh č. 3 ve znění pozměňovacího ná-

vrhu č. 3.1. Konference Církve bratrské prodlu-

žuje mandát celocírkevního pracovníka Davida 

Beni (jako tajemníka Odboru pro vzdělávání) od 

1. 1. 2016 do konce funkčního období nové Ra-

dy. (Konkrétní termín bude znám po přijetí no-

vého Řádu.) 

 Byl přijat návrh č. 4. v původním znění. Konfe-

rence Církve bratrské prodlužuje mandát celo-

církevního pracovníka Jana Homolky (jako ta-

jemníka Odboru pro dorost) od 1. 1. 2016 do 31. 

12. 2016. 

 Byl přijat návrh č. 5. v původním znění. Konfe-

rence Církve bratrské jmenuje Daniela Jokla do 
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funkce celocírkevního pracovníka (jako tajem-

níka Odboru pro dorost) od 1. 1. 2017 do konce 

funkčního období nové Rady.  

 Byl přijat návrh č. 6. ve znění pozměňovacího 

návrhu č. 6.3. Znak CB se nemění a zachovává 

se logo původní.  

 Byl přijat návrh č. 7. ve znění pozměňovacího 

návrhu č. 7.2. Konference ukládá Radě CB na-

vrhnout do příští Konference CB tajemníka 

OMARu. 

 

 Konference schválila složení Komise pro návrhy 

pro období 2015-2016 ve složení: předseda kaz. 

Pavel Fér, členové Pavel Bartošek, kaz. Oldřich 

Kadlec, Pavel Paulus, Jiří Vaněk a Jan Vlk.  

 

Z příprav na konferenci 
Hostitelem celocírkevní konference byl náš sbor 

v Soukenické. Vzhledem k počtu účastníků (kolem 

200) a programu občas dělenému do několika skupin 

je jen málo sborů, které mají kapacitu na uspořádání 

konference ve svých prostorách.  

Nebyla to jen otázka místností, ale zabezpečení 

celého zázemí – od registrace účastníků, přes jídlo 

(obědy, večeře, občerstvení), ozvučení, služby 

v budově, zajištění noclehů až po průběžný úklid. 

Pokusili jsme se vrátit ke staré tradici ubytování 

účastníků konference v rodinách – je to příležitost se 

seznámit se zajímavými lidmi i s tím, jak to vypadá 

v jiných sborech, slyšet svědectví apod. S pomocí ně-

kolika dalších pražských sborů se i toto podařilo, ni-

kdo nezůstal „bez střechy nad hlavou“. 

Navíc jsme se snažili před konferencí upravit ně-

které sborové prostory tak, aby lépe sloužily i vypa-

daly (vstup do budovy, prostor před WC, nástěnky 

v přízemí a další). 

Velký dík patří všem, kdo se na přípravě i reali-

zaci konference podíleli – jak prakticky či radou, tak i 

modlitební podporou. 

Jan Němeček st. 

 

Noc kostelů (29. 5. 2015) 
Bylo to jako byste přišli na návštěvu a hostitel vám 

podal klíče se slovy: „Vše je výborně připraveno. Bu-

de to super akce! Jídlo je v lednici navařené a v obý-

váku jsou na stole chlebíčky. V baru najdete sklenič-

ky na víno a výborné Beaujolais Nouveau. Na nás 

nečekejte, my jedeme k babičce. Tak ahoj a pěkně si 

ten večer užijte!“  

Noc kostelů vypadala podobně. Interpreti byli 

výborní. Patří jim velký dík za úsilí a výbornou pří-

pravu. Loutkové divadlo o Jonášovi společnosti Bu-

bec nejen pro děti. Varhanní koncert s trubkou člena 

Hradní stráže zněl úchvatně. Meditace s písněmi 

z Taize našeho pěveckého sboru a večer chval byli 

silným duchovním povzbuzením pro všechny účast-

níky.  

Bohužel jich bylo pokaždé jen několik. Musíme 

se ptát, kde byli lidé z našeho sboru a proč jich bylo 

tak málo? Vyhodnotil jsem to jako mé selhání. Málo 

jsem zdůrazňoval, že Noc kostelů není dnem otevře-

ných dveří kostela, ale dnem otevřených dveří celého 

našeho sboru. Je to příležitost zažít společně nádher-

ný večer s bohatým programem, na který se nemusí-

me stydět pozvat své přátele a přitom si ho náramně 

užít.  

Tak je to tedy pro mě poučením pro příště. Příští 

rok bychom rádi připravili hezký večer v našem sbo-

ru a pozvali na něj hosty, které rádi uvítáme jako ti 

nejlepší hostitelé.  

Pro zajímavost: hostů přišlo kolem sto dvaceti a 

padesát bylo našich.       

Radislav Novotný 

 

Koordinátoři Noci kostelů se sešli 9. a 10. června 

k vyhodnocení Noci kostelů, která se opět konala 

v celé České republice. 

Noc kostelů se stala v České republice již tradiční 

událostí, očekávanou mnoha tisíci zájemců vždy na 

přelomu května a června. V letošním roce se zapojilo 

více než 1 400 kostelů a modliteben a podle informa-

cí bylo v celé České republice během Noci kostelů 

zaznamenáno více než 450 000 návštěvnických vstu-

pů. Na základě reakcí návštěvníků i médií se otevřené 

prostory kostelů, i doprovodné programy zde připra-

vené, těšily velkému zájmu nejširší veřejnosti. Letoš-

ní Noc kostelů provázela především pokojná atmosfé-

ra v kostelech a modlitebnách, spokojenost návštěv-

níků i radost tisíců dobrovolných pořadatelů. 

Podle www.nockostelu.cz 

 

Dny víry (30.5. – 6.6. 2015) 
Výjimečná několikadenní akce, která se hned tak ne-

bude opakovat. Výjimečná také v tom, že se spojily 

církve v Praze v jednom úsilí – oslovit pražskou spo-

lečnost evangeliem. Zapojili jsme se také my, ale jak?  

Opět musíme vyzdvihnout kvalitu řečníků a in-

terpretů, dobrovolníků a ochotných spolupracovníků. 

Skutečně velmi dobře vybraná aktuální témata – 

Vztah! Vydržet nebo odejít (P. Černý); Deprese a ví-

ra (M. Sedláčková) a téma evangelizace: Neboj se! 

Jen věř… ( D. Fajfr).  

Mám za to, že jedním z nejsilnějších (velmi účin-

ných) obdarování našeho sboru je pečení výborných 

buchet a příprava občerstvení. Přál bych vám slyšet 

hurónský pokřik dětí po středečním divadelním před-

stavení divadla Bubec – Noemova archa. Když jsem 

jim oznámil, že je čeká občerstvení a buchty, letěly 

by úprkem rovnou do klubu, kdyby je nečekala pro-

hlídka sborových prostor. Dětí bylo skoro stopadesát, 

a přesto se na všechny dostalo. Děti i učitelé byli nad-

šení. Úterní Pavlovy přednášky se účastnilo kolem 

http://www.nockostelu.cz/


 

8 
 

OBČASNÍK ČLENŮ A PŘÁTEL SBORU CÍRKVE BRATRSKÉ V PRAZE 1, SOUKENICKÁ 15    ROČNÍK XXV     ŘÍJEN 2015    ČÍSLO 8 

osmdesáti lidí a z toho značná část byla nevěřící nebo 

hledající. Z dotazů vzešly další pastorační rozhovory. 

Středečního semináře o depresi se v Samaří účastnilo 

přes čtyřicet lidí. I zde byla výborná atmosféra také 

díky otevřenosti a upřímnosti Markéty S. Čtvrteční 

evangelizace byla vyvrcholením „našich“ Dnů víry. 

Výborná chválící skupinka, výborné slovo, varhanní 

doprovod a skutečně úžasné svědectví Petry Zvona-

řové. To vše vyslechla „pouhá“ devadesátka ve vel-

kém sále. Jedním slovem: Škoda! Povzbuzující je, že 

se účastnilo asi patnáct neobrácených.  

Na staršovstvu jsme akci vyhodnotili jako něco, 

co se musí opakovat, ale s tím, že nesmíme podcenit 

hlubší (také modlitební) přípravou celého sboru. Má-

me na to necelý rok – do příštích Velikonoc. Budeme 

mít koho pozvat? A jak by měla vypadat moderní e-

vangelizace v našem sboru?     

Radislav Novotný 

 

600. výročí mučednické smrti kazatele   

z Betlémské kaple 
Letošní rok přinesl velmi bohaté Husovské slavnosti. 

Kulaté výročí se stalo příležitostí k vědeckým sympo-

siím a konferencím. Byla to příležitost k vydání no-

vých knih a publikování článků. Bylo natočeno něko-

lik filmů, filmových seriálů a rozhlasových pořadů. 

Mnohá muzea obnovila své výstavy. O Husovi se 

psalo a mluvilo. Co bylo při letošním výročí jiné, no-

vé a významné?  

Poprvé došlo k tomu, že Husovo výročí si při-

pomínali všichni křesťané. V minulých letech Huso-

vo dílo a jeho život dál dělily naše již dost rozdělené 

křesťanstvo. Pro někoho byl Hus hrdina a reformátor 

a pro jiného kacíř a původce válek. Připomeňme, že 

obrat nastal v roce 1999, kdy se v Římě konalo Hu-

sovské symposium a papež Jan Pavel II. na něm po-

žádal za odpuštění Husovy kruté smrti, vyzval k dal-

šímu studiu Husova díla a zařadil kazatele z Betlém-

ské kaple mezi reformátory církve. Tím se mnoho 

změnilo. Katolická církev v naší zemi začala budovat 

nový vztah k Husovi. Současný papež František se 

v den Husova výročí vyslovil ve stejném duchu. Zo-

pakoval zařazení Husa mezi reformátory církve a vy-

zval k dalšímu studiu jeho osoby i díla. Jestliže byl 

Hus celá staletí předmětem sváru mezi křesťany, stal 

se nyní pohnutkou k dialogu. Papež František při pří-

ležitosti Husova výročí mluvil o potřebě nové evan-

gelizace. Vždyť Hus byl kazatel a zvěstování Božího 

slova mu bylo vzácné a drahé. Papež se pak ztotožnil 

s kající bohoslužbou představitelů církví.  

To je nový rozměr letošního výročí. Nikdo si ne-

chce Husa přivlastňovat, činit si na něj monopol a po-

užívat ho jako beranidlo na druhé. Z uvedených dů-

vodů se také náš sbor podílel na uspořádání kající bo-

hoslužby smíření v Betlémské kapli. Náš sbor v Sou-

kenické, společně s katolickou akademickou farností 

Nejsvětějšího Salvátora připravil tuto bohoslužbu 

smíření. Zazněly homilie T. Halíka a P. Černého. Do 

liturgie se zapojili další duchovní z ČCE, CČSH a 

Starokatolické církve. V připomenutích a modlitbách 

jsme prošli historii od Husa, přes Třicetiletou válku, 

národní obrození, zneužití Husa v době komunismu a 

až do současnosti. Vyznávali jsme hříchy svých před-

ků i současná neporozumění. Bohoslužba měla svůj 

hluboký význam a její vliv se jistě ještě projeví.  

Následovaly další ekumenické bohoslužby. Pavel 

Černý promluvil o Husovi 5. 7. v Husinci před nově 

opraveným Husovým domkem. 6. 7. kázal při ekume-

nické bohoslužbě v husinecké modlitebně. Oslavy 

v Husinci trvaly celkem 4 dny a svědčily o nebýva-

lém zájmu o Husa. Samozřejmě Praha měla velké 

množství slavnostních akcí, bohoslužeb a koncertů. 

Výročí skončilo! Co bude s Husem dál? Využijme 

čas k přečtení nových knížek o Husovi a také knížek, 

které obsahují Husovy citáty! Jan Hus se nám tak sta-

ne ještě bližší a jeho zápas o pravdu a věrnost pravdě 

nás může posunout kupředu v našem duchovním ži-

votě.  

Pavel Černý 

 

 
 

Ze stanice v Kralupech 
M4 v Olomouci – setkání první 

Před časem se rozhodla skupina devíti statečných 

z Kralup nad Vltavou vstoupit do programu M4 pro 

zakládání sborů. Během tří let musí absolvovat šest 

dvoudenních seminářů, pravidelně se scházet a při-

pravovat založení sboru. První setkání se uskutečnilo 

v Olomouci 17. – 18. 9. 2015.  

Překvapilo a potěšilo mě, že všichni z našeho tý-

mu přijeli. Dorazili v dobré náladě a ta nás neopustila 

celé dva dny. Byli jsme pravděpodobně nejhlučnější a 

nejvíce smějící se skupina. Týmů tam bylo jedenáct 

v různém počtu 7-12 lidí. Tuším, že osm z CB, a pak 

dvakrát baptisté a jednou Křesťanské sbory. Celý 

program připravuje Evangelikální aliance s pomocí 

zkušených norských přátel z hnutí pro zakládání sbo-

rů. Koučem našeho týmu se stal Tomáš Grulich. 

Zkratka M4 skrývá čtyři zásadní oblasti pro založení 

sboru. M1 – Mistr a Pán Ježíš; M2 – Misie; M3 – 
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Multiplikace – početní růst; M4 – Movement – hnutí.  

První setkání se věnovalo M1 - Master (Pán). Úvodní 

verš: Je mi dána veškerá moc na nebi i na zemi 

(Mt 28,18).  

Mnohým přijde, že charakteristika sboru by mo-

hla být budova, kazatel a peníze, aby sbor fungoval. 

V tomto vyučování šlo v prvé řadě o uvědomění si 

toho, že Ježíš je základem své církve a že je to On, 

kdo ji buduje. Je to Bůh, kdo nám dává sen založení 

nového sboru. Přičemž cíl není nový sbor, ale růst 

Božího království. Pak naše jediná a správná motiva-

ce pro založení sboru musí být, aby lidé uvěřili v Kri-

sta a aby ho ve sboru poznávali. Kristovu církev ne-

lze řídit na základě okolností, ale na základě Ježíšova 

zjevení a vedení. Já zbuduji svou církev a brány pekel 

ji nepřemohou (Mt 16,18). Důvodem vzniku Církve 

nejsou lidé, ale oslava Ježíše Krista. Budování Církve 

znamená šířit Boží království zde na zemi. Bůh je od-

povědný za růst církve. V Božím království platí: 

“Bojuj a odpočiň si, a pak zvítězíš.” 

Další oblast, které jsme se věnovali, bylo budová-

ní zakládajícího týmu, charakter vedoucích a hledání 

vize. Vize vychází z hodnot, které jsou našimi prio-

ritami. Vize pak zpětně ovlivňuje naše hodnoty, cíle a 

strategii. Tato praktická část byla nejobtížnější a 

pravděpodobně se budeme muset ještě několikrát se-

jít, než naše společná vize pro budoucí sbor CB Kra-

lupy nad Vltavou, bude hotová.    

Zatím je pro nás důležité, že jsme se jako tým do-

kázali sejít. Pán Bůh nám dal velikou chuť a touhu 

(sen) dokončit přerod stanice v samostatný sbor. Me-

zi námi panuje uvolněná atmosféra, takže si spolu 

užíváme hodně legrace přesto, že nás čeká několik let 

tvrdé práce, odpírání, vzájemného obrušování, snad 

úspěchů a i několik neúspěchů. Není porod bez bo-

lesti. Věříme, že toto dílo započal Pán Ježíš Kristus a 

s Ním ho budeme moci úspěšně dokončit. K Jeho 

slávě… 

Radislav Novotný 

 

Ze stanice v Neveklově 
Právě probíhá 

Milí přátelé, bratři a sestry v Kristu. Srdečně zdraví-

me ze stanice Neveklov. V Neveklově probíhají pra-

videlné bohoslužby v neděli od 10 hodin a jednou 

týdně domácí skupinka ve čtvrtek od 17:30 hodin. Ve 

společenství máme díky Pánu dobré vztahy a navště-

vujeme se nepravidelně i mimo neděli jako přátelé. 

Čeká nás však ještě mnoho práce na poli misie.  

Za dobu dvou let, co jsme se s rodinou nastěho-

vali do nového domu v Neveklově, získali jsme 

s manželkou Jitkou mnoho osobních kontaktů. S ně-

kterými se setkáváme pravidelně, s jinými méně čas-

to, ale všem se věnujeme s láskou a modlíme se za 

ně, aby tak mohli poznat našeho Pána Ježíše Krista. 

Věříme, že je to vše v jeho rukách a že se dotýká srd-

cí lidí skrze naši službu.  

Bohoslužby nepravidelně navštěvují sezónní i 

místní hosté. Před několika týdny začali chodit na 

bohoslužby dva noví lidé. Jeden projevil zájem chodit 

pravidelně. Máme velkou radost, že se jim u nás líbí a 

modlíme se, aby v nás nalezli rodinu víry a cítili se 

zde dobře.  

Radujeme se z krásných nových vrat modlitebny. 

Jsme velmi vděční za podporu mateřského sboru. 

Chystají se další rekonstrukční a dokončovací práce, 

a tak prosíme za modlitby i případně praktickou po-

moc. Prosíme také za modlitby za misii.  

 

Plánujeme (do konce roku 2015) 

Výlet s poznáváním (24.10.) 

Putování okolo Svatojánských proudů – to je název 

prvního z řady poznávacích výletů do přírody. První 

výlet je zaměřen na poznávání krás Neveklovska. Bě-

hem výletu budou zastávky s promluvami na témata o 

přírodě, ochraně lesa, myslivosti a pobytu v přírodě.   

Výstavu betlémů 

Druhou akcí do konce roku 2015 bude výstava bet-

lémů, nazvaná: České Vánoce. Výstava bude probíhat 

v prostorách naší modlitebny od 15. 12. do 17. 12. od 

15 do 18 hodin. Vystavovat budeme betlémy vlastní 

výroby i betlémy zapůjčené od místních obyvatel. 

Rádi bychom zapojili i rodiče s dětmi do výroby pa-

pírových betlémů a následně je vystavili. Nejlepší 

dětský výrobek bude oceněn drobnou cenou.  

Adventní koncert 

Třetí akcí bude již tradiční adventní koncert. Letos se 

bude jmenovat: Předvánoční rozjímání. Podtitul je: 

České baroko v hudbě a poezii inspirované vánoční 

tématikou. Zahraje a zazpívá nám Marie Kozáková-

Hřebíčková: zpěv, klávesy, housle, průvodní slovo. 

Dále Magdalena Tůmová, flétna, klávesy a Anna Ko-

záková – zpěv.  

 

Děkujeme všem za modlitební i praktickou podporu. 

Tomáš Trávníček 

 

Z hospodářské rady sboru 
Největší změnou v průběhu jara/léta bylo rozhodnutí 

staršovstva sboru provést změnu ve složení hospodář-

ské rady tím způsobem, že odvolá celou starou ho-

spodářskou radu a jmenuje novou. 

Na společném jednání staršovstva a hospodářské 

rady dne 8. 6. staršovstvo poděkovalo všem členům 

„staré“ hospodářské rady sboru - Ivan Beranovi, Mi-

roslavu Beranovi, Jiřímu Davidenkovi, Pavlu Kejřo-

vi, Jiřímu Klímovi, Václavu Kupilíkovi, Janu Málko-

vi, Janu Němečkovi, Vlastimilu Staňkovi, Marii 

Wagnerové. Předtím jim bratr kazatel Černý, správce 

sboru, předal jménem staršovstva děkovný dopis. 
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Na jednání 29. 6. jmenovalo staršovstvo novou 

hospodářskou radu ve složení Ivan Beran, Miroslav 

Beran, Jiří Klíma, Robert Kunft st, Jan Němeček st. 

(předseda), Marie Wagnerová. Trvale zvaným spolu-

pracovníkem je bratr Daniel Beran. Staršovstvo vy-

jádřilo zájem o další spolupráci všech bývalých členů 

HR při řešení dílčích odborných i praktických úkolů. 

Hospodářská rada se od začátku září dvakrát set-

kala a zabývala se způsobem svého fungování, finan-

ční situací sboru a jejím výhledem, přípravou sezna-

mu větších oprav a úprav do konce roku 2015 a vý-

hledem na rok 2016.  

Bylo potřeba řešit i řadu praktických záležitostí – 

problém s najetím kotelny po letní pauze, problém se 

zvonky v předním domě a mnohé další. 

Museli jsme se zabývat i řadou otázek spojených 

s pronájmy bytových a nebytových prostor (termíny 

platnosti smluv, jejich prodlužování, nové smlouvy, 

kroky spojené s bydlením kazatele v zadním domě a 

další). Hospodářská rada také připravila i několik 

podnětů pro jednání staršovstva. 

Jan Němeček 

 

Pomoc uprchlíkům 
Krátký report ze srbsko-chorvatské hranice 

 (26. - 27. 9. 2015) 

Z vysílačky se ozývá: „Hlásím, že přijíždí další auto-

bus“, to je signál pro všechny ve žlutých a oranžo-

vých reflexních vestách, aby se připravili na další 

skupinu běženců prchajících do „nové země“. Je po-

slední zářijová neděle, půl druhé ráno. Nacházíme se 

na bývalém hraničním přechodu mezi Srbskem 

a Chorvatskem známým pod jménem Bapske (název 

vesnice na chorvatské straně). Poté, co uprchlíky na 

maďarské hranici zastavil ostnatý drát, se jejich hlav-

ní trasa posunula více na západ, tisícovky z nich den-

ně procházejí právě tímto místem.   

Již několikátý týden na místo přijíždějí dobrovol-

níci z Česka, aby lidem na jejich cestě pomohli. Stačí 

napsat do facebookové skupiny vytvořené pro tyto ú-

čely, že chce člověk jet pomáhat. Záhy se domluví 

s koordinátorkou dobrovolníků, kam je potřeba vyjet 

a co případně vzít s sebou. S pár přáteli jsme vyjeli na 

místo v pátek odpoledne a vrátili se následující pon-

dělí večer do Prahy. Před cestou nás zastihly i obavy. 

Budeme na místě vůbec užiteční? Budou uprchlíci 

naší pomoc přijímat?… 

Po příjezdu se od zkušenějších dozvídáme, jak to 

na hranici „chodí“, co jako dobrovolníci zajišťujeme 

atd. Všichni čeští dobrovolníci mají reflexní vesty, na 

místě je nás asi 30. Nejdůležitější úkol je dostat u-

prchlíky koordinovaně od autobusu na srbské straně 

na chorvatskou stranu, kde si je cca po 300 metrech 

přebírá chorvatská policie. Když přijede autobus, vy-

stupují z něj mladí kluci, rodiny s dětmi, někteří po-

máhají starcům a těhotným, další vozíčkářům. Ně-

kteří z uprchlíků jsou bohatí, jiní chudí, někteří jsou 

na cestě skoro měsíc, jiní necelý týden, lidé různých 

profesí a různého vzdělání. Nejčastěji Syřané, dále 

Afgánci, Iráčané, Kurdové a Pákistánci. Všichni vy-

padají vyčerpaně, ale přesto za všechno děkují. Jsou 

vděční za teplý čaj, za suché boty či svetr. Během pár 

minut, co jsme s nimi v kontaktu, se jim snažíme říct 

ve zkratce informace, o tom, kde se nacházejí (často 

jsou zmatení a nevědí, kde se ocitli) a co je čeká na 

chorvatské straně. Někdy u nás uvíznou i na půl hodi-

ny, protože Chorvati je nezvládají rychleji odvážet do 

blízkého uprchlického tábora v Opatovači. Člověk 

má před očima spektrum celé společnosti, která je na 

útěku. Paralelně s koordinací uprchlíků je potřeba vy-

naložit síly na další úkoly. Převzít humanitární po-

moc a složit ji do největšího stanu, který funguje jako 

sklad, nebo vzít rukavice a sesbírat odpadky po celém 

hraničním úseku - když se k nám přidal a pomohl je-

den autobus Syřanů, cesta po chvíli byla bezvadně 

uklizená. 

Nejvíce autobusů přijíždí v noci, proud uprchlíků 

se zpomaluje nad ránem. Dobrovolníci jsou dobře ko-

ordinováni na 4 stanovištích po celé šířce hranice a 

postupně pouští jednotlivé skupiny na chorvatskou 

stranu. „Kdo z vás mluví anglicky?“ ptáme se skupi-

ny okolo 50 běženců, která právě dorazila za dopro-

vodu dobrovolníků na naše stanoviště nazývané „Brá-

na“- (jedná se o poslední stanoviště, kde dochází 

k faktickému předání uprchlíků chorvatské straně). 

Hlásí se muž ve středním věku, přichází k nám před 

celou skupinu a my mu vysvětlujeme informace, co 

se bude dít dále. Následně muž přeloží informace ce-

lé skupině. Lidé se seřadí do dvou zástupů a za do-

hledu chorvatských policistů přecházejí do Chor-

vatska. Dneska podle odhadu přes nás prošlo asi 6000 

lidí. Byla potřeba každá ruka, slov „thank you“ bylo 

na tisíc. Práce a koordinace dobrovolníků je natolik 

fascinující, že nám děkují profíci z OSN i chorvatští 

policisté. Jsme rádi, že naše úsilí nebylo marné a že 

jsme mohli řadě lidem ulehčit jejich strastiplné puto-

vání.     

  Marek Štěpán, Tomáš Voves   

 

Bylo 
• 15. – 16. 5. Konference CB v Soukenické 

• 29. 5. Noc kostelů v našem sboru 

• 30. 5. - 4. 6. Dny víry, Praha 2015 (4. 6. 

evangelizace D. Fajfr) 

• 31. 5. kázání kazatele Bronislava Matulíka a po 

shromáždění ZVON s Matulíkovými 

• 31. 5. dobročinný jarmark po shromáždění v 

Malém klubu  

• 7. 6. po shromáždění členské shromáždění 

s volbou kazatele B. Matulíka (také v Neveklově 

a Kralupech)  

• 15. 6. v 18:30 bohoslužba smíření v Betlémské 

kapli 

• 1. – 11. 7. tábor dorostu 
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• 25. 7. svatba Petra Sušky a Simony Šromové  

• 15. 8. svatba Kryštofa Vernera a Elišky Grohové  

• 15. 8. svatba Petry Zvonařové a Ladislava 

Veselého 

• 22. – 29. 8. sborová dovolená 

• 25.8. křest Michaely Dolak a Simony Suškové 

 

Připravujeme 
• 18. 10. návštěva dětí z Teen Challenge 

• 19. 10. postní den, modlitby se staršovstvem 

v 18 hodin 

• 28. 10.-1.11. pobyt v Jánských Lázních (Sola 

Fide) 

• 3.-5. 11. Evangelikální fórum 

• 8.-16. 11. burza dětského oblečení, knih a hraček 

• 22. 11. Sborový den v 10 h a ve 14 h s bratrem 

kazatelem Davidem Beňou 

• 13. 12. od 12 h generálka dětí na vánoční slav-

nost 

• 20. 12. v 16 h sborová vánoční slavnost 

• 22. 12. v 16 h předvánoční setkání 

• 25. 12. v 10 h Boží hod vánoční 

• 31. 12. v 16 h shromáždění na ukončení roku 

• 1. 1. 2016 v 10 h Novoroční shromáždění  

• 23.7. - 30.7. 2016 sborová dovolená, hotel Seme-

rink, Jizerské hory 

 

Jak dál? 
(převzato z dokumentu: 

P. Černý: Teologický profil CB, r. 2001) 

1. Někteří křesťané se i dnes domnívají, že křesťan 

v dnešním světě může být buď pouze osvícenský 

liberál, nebo tmářský fundamentalista. Není to 

pravda. Existuje cesta evangelikálního křesťan-

ství. Cesta evangelikální teologie a evangelikál-

ního křesťanství není vyhraněná - někdy mi při-

padá, že to je určité obrodné hnutí. Jde o hnutí, 

které navázalo na reformaci, ale zároveň také 

na biblicky podloženou starší tradici církve. 
Dne jde o nejrychleji rostoucí proud křesťanství 

(K 1. 1. 2001 asi 680 milionů evangelikálních 

křesťanů). 

2. Mnohé evangelikální církve ve světě prožívají 

misijní probuzení. V řadě důrazů podobné, jaké 

prožívali naši otcové, když zakládali naše sbory. 

Evangelikální církev musí zůstat otevřená dů-

razům duchovních probuzení.  

3. Církev evangelia musí být christologická – za-

kotvená na zjevení Ježíše Krista. Toto zjevení 

k nám dnes přichází prostřednictvím Písma sva-

tého. Církev musí být biblicky orientovaná. Kris-

tus zemřel podle Písma, vstal z mrtvých podle 

Písma. I ostatní věci se staly, a nebo ještě stanou 

podle Písma. Musíme také trvat na his-toricitě 

Ježíše Krista. Jeho smrt byla skutečná. Římské 

kopí bylo spolehlivým nástrojem, jak zkontrolo-

vat, jestli ukřižovaný ještě žije. Vstal třetího dne 

z mrtvých. To je datovatelný údaj skutečné udá-

losti. 

4. Po stránce teologické se ukazuje, že evangeli-

kální církve musí i nadále podtrhovat následu-

jících šest zásadních biblických důrazů: 

 Autorita Písma svatého - bez této autority 

nás pluralismus zničí. Bez autority Bible ne-

může mít církev dobré a zdravé základy. Mů-

žeme různými způsoby vyjádřit inspirovanost 

Božího slova, ale důležité je, jestli tuto auto-

ritu uznáváme a pod ní se stavíme. Přece na-

še ratio - náš lidský rozoumek, nebude posu-

zovat, co je pravda a co ne. Náš rozum se ale 

musí zapojit při výkladu a interpretaci. 

 Ježíš Kristus - Bůh a zároveň Člověk, který 

zemřel jako oběť za náš hřích. Kristus jako 

jediná cesta k Bohu a tím ke spáse. Odborně 

se tomu říká soteriologický exklusivismus. 

Vážíme si pěkných momentů v jiných nábo-

ženstvích, ale tato náboženství nám jen po-

tvrzují, že člověk je tvor náboženský a že 

hledá Boží blízkost. Někdy, stejně jako Até-

ňané v době apoštola Pavla, dnešní člověk 

slouží neznámému Bohu. Naším posláním a 

úkolem je vstupovat do dialogu a přinášet 

pokorné svědectví živému Bohu, zjevenému 

v Ježíši Kristu. Musíme počítat s tím, že pro 

tento důraz nás někteří účastníci církevní 

ekumeny nebudou mít rádi a budou nás od-

suzovat. 

 Panství Ducha svatého - Duch svatý dává 

svá charismata - duchovní dary, jak ráčí. 

Duch svatý nás inspiruje, povzbuzuje, vede, 

někdy nám i v něčem brání - ale On je zdro-

jem životaschopné služby, která nese lidem 

požehnání. Celosvětový rostoucí důraz na 

službu této, tak často v minulých století opo-

míjené 3. osoby svaté Trojice, bude klíčový i 

pro 21. století. 

 Nezbytnost obrácení - znovuzrození a poká-

ní. Mohli bychom to nazvat přímým setká-

ním se samotným Bohem. Bez této osobní 

zkušenosti není křesťanská víra. Vnitřní pro-

měnu - regeneraci - narození nového člověka 

- nemůžeme nahradit křtem. To jsou dvě od-

lišné skutečnosti. Křest je pečetí, potvrzením. 

Člověk nemůže ani svátostí nahradit automa-

ticky víru a obejít setkání s Bohem.  

 Priorita misijního poslání církve - všechna 

poslání vyjádřená v evangeliích nám ukazují, 

že k naší každodenní bohoslužbě patří svě-

dectví Kristu. Ke Kristu máme přivádět 
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učedníky. To není, jako když máte ve škole 

obligátní - nepovinný předmět. Misijní poslá-

ní patří k samé podstatě církve. Samozřejmě, 

že k tomuto poslání patří jak služba evangeli-

zační, tak diakonická - sociální.  

 Důležitost společenství - ne nadarmo si při-

pomínáme biblické slovo koinonia – spole-

čenství. Církev - to je živé společenství - 

komunita věřících. Bez tohoto společenství 

sboru není rozuměno mnoha slovům našeho 

svědectví. Říká se, že církev to je hermeneu-

tická komunita. To je společenství, které in-

terpretuje mnohá slova našeho zvěstování a 

svědectví. Mnozí uvěří, až když pochopí vý-

znam evangelia na životě církve. Nejsme a 

nebudeme dokonalí - ale přece se ve spole-

čenství církve musí nějakým způsobem – tře-

ba chatrně - ukázat vykladačská pomoc, pro 

zvěst evangelia. Evangelium a život církve - 

nás křesťanů, si nemá protiřečit. Disproporce 

- rozdíl - je velkým hříchem. Jako Kristovi u-

čedníci se řadíme do společenství těch, kte-

rým se ukázal…. 

1K 15,1-6: Chci vám připomenout, bratří, evangeli-

um, které jsem vám zvěstoval, které jste přijali, které 

je základem, na němž stojíte, a skrze něž docházíte 

spásy, držíte-li se ho tak, jak jsem vám je zvěstoval - 

vždyť jste přece neuvěřili nadarmo. 

Odevzdal jsem vám především, co jsem sám přijal, že 

Kristus zemřel za naše hříchy podle Písem a byl po-

hřben; byl vzkříšen třetího dne podle Písem, ukázal 

se Petrovi, potom Dvanácti. Poté se ukázal více než 

pěti stům bratří najednou; - ukázal se i nám… 

 

K diskusi: 

Evangelikální církev dnes musí být: 

1. apoštolská - založená na zvěsti apoštolů - 

spojnice mezi prvními křesťany a námi dnes. 

Ve věci základu apoštolů a proroků nesmíme 

dělat kompromisy. Základ nesmíme rozšiřo-

vat, ale ani zužovat.  

2. katolická - obecná (v původním slova smy-

slu katholos – všeobecný) to znamená církev 

- pro všechny lidi, z různých kultur, kmenů a 

národů. 

3. reformovaná - "Reformata et semper refor-

manda" - stále se reformující podle Božího 

slova a rozvíjející život a službu jednotlivých 

sborů – místních církví. Je třeba hledat ade-

kvátní modely církevní práce, formy služby, 

liturgii, zvěstování, evangelizaci, vyučování, 

diakonii….   

4. charismatická - vytvářející prostor pro nej-

různější charismata - pro množství duchov-

ních darů, které činí naši službu účinnou a 

přinášející ovoce. Církev bratrská potřebuje 

hlubokou jednotu v Kristu v široké rozmani-

tosti a pestrosti svědectví, darů a hřiven. 

Věřím, že jestli zůstaneme věrní Písmu, jestli zůsta-

neme svobodní ve formách služby a jestli budeme pl-

ní lásky k Bohu a k lidem, budeme moci naplnit mi-

sii, kterou Bůh svěřil Církvi bratrské v této zemi.   

Pavel Černý, září 2001  

Převzato z dokumentu „Teologický profil CB“ na 

www.cb.cz 

 

Program týdne v našem sboru a  

KDO je KDO 
Neděle:   8.45 zkouška zpěvu – smíšený sbor 

 9.00 modlitební chvíle, 

               9.00 výuka náboženství 

               10.00 nedělní shromáždění našeho sboru 

po shromáždění je příležitost  

k setkání v Klubu u čaje a kávy 

Úterý: 15.00 biblická hodina 

    18.30 biblická hodina 

Čtvrtek:  16.30  setkání Awany   

 18.00 setkání mládeže 

Pátek: 16.00  setkání dorostu 

Další dění: domácí skupinky, setkávání maminek, 

generační setkání, … 

 

Kazatelé:  Pavel Černý (správce sboru, *Z) 

  Radislav Novotný (2. kazatel, *Z) 

Misijní pracovník: Tomáš Trávníček (*Z, 

Neveklov) 

Pastorační asistentka: Gabriela Mančalová (*Z) 

Staršovstvo: Jindřich Koudela (místopředseda  

staršovstva), Jan Němeček st. (hospodář sboru),  

Martin Pavlíček, Ondřej Pavlíček, Milan Skalický, 

Petr Štěpán (zapisovatel), Tomáš Trávníček, Petr 

Verner, Marie Wagnerová  

Hospodářská rada: Miroslav Beran, Ivan Beran, Jiří 

Klíma, Robert Kunft st., Jan Němeček (předseda), 

Marie Wagnerová  

Besídka a náboženství: Marta Skalická 

Dorost: Petr Němeček 

Awana: Jindřich Koudela 

Mládež: Radislav Novotný (*Z) 

Diakonie: Markéta Holanová (*Z) 

Smíšený sbor: Hana Černá 

Dětský sboreček: Petra Vernerová 

Varhaník: Šimon Kupilík 

Knihovna: Alena Pavlíková 

Správce sborových budov: Anatolij Nikiforov (*Z) 

Sborové listy: Jan Němeček, Ondřej Pavlíček  

 

Poznámka: (*Z) … zaměstnanec církve nebo sboru 

Spojení: telefon/fax  222 317 268, 222 312 534,  

     e-mail    soukenicka@cb.cz 

http://www.cb.cz/
mailto:soukenicka@cb.cz

